
Duchovní slovo   
 

Jistá První dáma se rozhodla porušit 
obecn� p�ijaté a respektované zvyky 
a pustila se do ve�ejné kritiky 
Svatého otce. Tím se v o�ích 
mnohých politik�, politolog�, 
publicist� a nakonec i svých rodák�, 
ztrapnila. Je totiž dáno, že manželka 
ú�adujícího prezidenta se ve�ejn� 
nevyjad�uje ve v�cech náboženství 
a nekritizuje hlavu jiného státu. 
I podle mého skromného mín�ní se 
tato dáma ztrapnila, ale z jiného 
d�vodu. Nemyslím si totiž, že by se 
papež musel bát jakékoliv kritiky. 
Jaksi naivní se mi zdá vyznání, že 
pod vlivem u�ení církve v oblasti 
sexuality, se stala „osobou hluboce 
laickou“. A to nám chce �íci, že její 
otev�ení na sacrum, na posvátné, 
záleží na vztahu Svatého otce 

k antikoncepci? To mi už hlava nebere… 
Jistý americký profesor prohlásil nedávno, že „k�es�ané mají vážný 
problém, protože Bible je zfalšovaná“. A hned vylí�il n�kolik argument�, 
nap�íklad že Mojžíš není autor všech prvních p�ti knih Starého zákona, že 
v r�zných evangeliích jsou rozdílné popisy stejných událostí nebo 
dokonce, že liturgie slavená prvními k�es�any se liší od dnešní liturgie. 
Mám však pocit, že hlavním argumentem, aby ve�ejnost tyto argumenty 
p�ijala, je zkratka „prof.“ p�ed p�íjmením autora t�chto názor�. A že to 
není profesor teologie, p�ípadn� biblistiky, by nem�lo vadit… Ne 
k�es�ané, ale pan profesor má vážný problém a �íká se mu ignorance…. 
Dozv�d�li jsme se také nedávno pro� lidé (nebo alespo� �eši) ne�tou 
Bibli. Protože jim nevyhovuje p�eklad, samoz�ejm�. Objevil se tedy nový, 
a v doprovodu vzorné mediální kampan� byl uveden na trh. P�eklad 
staletí! A já po�ad nechápu, jak bez znalosti originálního textu se m�že 
hodnotit kvalita p�ekladu. Neumím uv��it ani tomu, že náboženská 
vlažnost a ztráta k�es�anského stylu života jsou zp�sobeny špatným 
p�ekladem Písma.  
Pouze t�i informace ze zpravodajských server� za posledních pár týdn�. 
Ve dnech p�ed Sesláním Ducha svatého. Jak aktuální tedy z�stává prosba, 
aby sestoupil Duch a obnovil tvá� této zem�. Celé zem�.  
Když na n�j zapomínáme, když redukujeme náš duchovní život a život 
církve na to, co je lidské, jak málo z tohoto života nám zbývá! Iluze, 
plané nad�je, ješitnost a spory. Náhražky duchovna nebo víra jako 
dodatek k životu.   
Práv� Duch, kterého slíbil a seslal Kristus nás m�že otev�ít na jiný sv�t: 
sv�t posvátna, sv�t ducha, sv�t Boha. Bez n�j ztrácíme zájem o Písmo 
a nebudeme mu rozum�t. Bez Ducha se stáváme „osobou hluboce 
laickou“.  
A� sestoupí Duch a obnoví nás! 

P. Miroslaw Gierga 
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Milí �tená�i, 
minulou ned�li jsme v domažlickém 
arcid�kanském kostele mohli p�isp�t 
na chod televize Noe. O n�kolik dn� 
pozd�ji se na internetu objevila 
zpráva, že tato stanice pot�ebuje 
uhradit šest milion� korun dluh�. Jen 
pro p�edstavu, že taková televize není 
laciná záležitost, její zakladatelé 
uvád�jí výdaje kolem 70 milion� 
korun. Krom� b�žného provozu je 
pot�eba ale i investovat, což nap�íklad 
znamená nahradit zastaralý p�enosový 
v�z novým, což stojí dalších zhruba 
dev�t milion� korun. Za této situace 
TV Noe chce být i nadále televizí bez 
reklam, což mi p�ipadá dost zbyte�né. 
Vždy� není nutné, aby vysílala reklamy 
na erotické telefonní linky, ale co je 
špatného na b�žných reklamách. 
Myslím, že všichni si již na reklamy 
a jejich slogany zvykli, takže není 
pot�eba obav z nespokojených divák�, 
kte�í i když si pravideln� kupovali 
daný jogurt, tak jejich zažívání bylo 
stále stejné. Trochu mám pocit, že 
jakoby diváci TV Noe byli považováni 
za n�jaké hloupé ovce, které nemají 
nadhled a nedokáží sami posoudit, co 
mají brát s nadhledem a �emu naopak 
mohou d�v��ovat. Trochu zbyte�n� se 
pak musejí ze sbírek financovat 
projekty, jež by mohly sehnat peníze 
i jinde. A lze p�edpokládat, že o to více 
budou chyb�t peníze na opravy, nebo� 
ani kapsy dárc� nejsou bezedné bez 
ohledu na to, že další zdroj p�íjm� by 
mohl vést k dalšímu rozkv�tu této 
televize.  
P�íští víkend se konají volby do 
Evropského parlamentu. Sice je Brusel  
dost daleko od Domažlic, ale v�zte, že 
náš život dokáže vcelku také dost 
ovliv�ovat. Je sice pravda, že t�ch 
n�kolik poslanc� za �eskou republiku 
politiku Unie p�íliš neovlivní, ale je 
t�eba si uv�domit, že i v Evropském 
parlamentu spolu bojují liberální, 
konzervativní, sociální, k�es�anské 
a nacionální myšlenky a že naše volba 
je podporou on�ch sm�r�. Proto 
poj�me volit prosp�šn� pro �eskou 
republiku i celou Unii.  
Hezké léto a p�íjemnou dovolenou 

Petr Vondraš   
 


